
زاینده رود را هم دریاچه ارومیه ببینید
آخرین پیگیری های زاینده رودیِ نمایندگان اصفهان در گفت و گو با مهدی طغیانی:
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بدون شــک دیگرصحبت راجعِ حال و روز زاینده رود 
و وضعیت آب اصفهان نیاز بــه مقدمه و توضیح ندارد. 
آنچه اکنون بیش ازقبل مهم به نظر می رسد پیگیریِ 
پیگیری های نمایندگان و مسئولان این استان است، آن 
هم نه از جنس حرف درمانی های همیشگی که دیدیم 
و شــنیدم و اثراتش را هم تجربه کرده ایم و می کنیم. 
این در حالی اســت که اثرات کم آبی در فروشست هم 
رونمایی شــده و بی هیچ تعارف تاریخ در خطر است. 
در همین خصــوص اوضاع آخریــن پیگیری ها برای 
بحران اصفهان و زاینده رود را از مهدی طغیانی نماینده 
اصفهان درمجلس شــورای اســامی جویا شدیم که 

درادامه می خوانید.
 از آخرین پیگیری هــای زاینده رودیِ 

نمایندگان چه خبر؟
نه ما و نه مردم دنبال این نیســتیم که فقط حرف زده 
شود. دنبال این هســتیم که با یک برنامه مشخصی به 
تدریج حال زاینده رود و فات و مرکزی و شهر اصفهان 
بهتر شود. نمی خواهیم یک دفعه معجزه ای بشود چون 
می دانیم دراین موضوعات معجزه امکان پذیر نیست. اما 
الان وضعیت اصفهان بحرانی است. فرونشست زمین، 
مباحث محیط زیســتی، مباحث معیشتی کشاورزان 
مسائلی نیست که قابل چشم پوشی باشد. وزارت نیرو 
به رغم قولی که وزیر جدیدش داد مبنی براینکه »برای 
احیاء زاینده رود برنامه دارم و چه و چه«، تا این لحظه 
ما برنامه ای از ایشــان ندیدیم. چند روز پیش همراه با 
اســتاندارو تعدادی از نمایندگان اصفهان با وزیر نیرو 
جلسه ای داشتیم و اتفاقاً بحث های تندی را هم مطرح 

کردیم و وزیر دوباره گفت ما برنامه داریم. گفتیم خب 
به ما بگوئید که می خواهید برای وضعیت موجود چکار 

کنید.
پاسخ چه بود؟

قرار شده طی دو سه هفته آینده دوباره برویم 
ببینیم برنامه وزیربرای اصفهان چیست. فقط خودمان 
هم نمی دانیم این »بــه زودی به زودی اعام می کنم« 
های جناب وزیر نیرو کی اعام می شود! تا الان جواب 
وزیر نیرو فقط این بــوده و براین اصــرار دارد که »ما 
تصمیم هایی که می گیریم با فشــارهای نماینده ها و 
مدیران اصفهان خنثی می شــود«. یعنــی می توانیم 
مساله را حل کنیم ولی مدام طرفین مختلف، فشارهای 
اجتماعی از استان های بالادست و پائین دست، کارهایی 
که می خواهیم برای حل مساله انجام بدهیم را خنثی 

می کنند.

 یعنی به نوعی بوی لج و لجبازی می آید؟
نه ایشان ادعا می کرد، ادعای وزیر بود.

 مگر صحبت نمایندگان و استاندار درآن 
جلسه چه بود؟

ببینید بحث ما این هست که قانون روشن است و بالاخره 
عمل به قانون هم مشخص اســت. از دولت توقع داریم 
قانون را اجرا کند، اگرنه همیشــه ممکن است قوانین 
منافع بعضی ها را تأمین نکند. قانون گذار باید مصالح 
عمومی را درنظر بگیرد و قانون را اعمال کند. از این جهت 
مطالبه جدی ما از وزارت نیرواســت. اینکه یک برنامه 
مشخص و روشن به ما بدهد، مثاً بگوید مشکل زاینده 
رود تا 5 سال آینده حل می شود. اینکه بتوانیم پروژه را 
کنترل کنیم، همان کاری را که بــرای دریاچه ارومیه 
انجام دادند برای زاینــده رود هم اجرا کنند. دردریاچه 
ارومیه می گفتند »سطح آب دریاچه«، خب الان ما هم 

می گوئیم »تعداد روزهایی که آب در رودخانه جریان 
دارد«، این ماک ماست. برای انجام آن هم ایده داریم 
و خود استان هم برنامه دارد. اگر وزارت نیرو نمی تواند 
شفاف اعام کند، من درآن جلســه به صراحت گفتم 
که مردم و مدیران اصفهان به تدبیر وزارت نیرواعتماد 
ندارند. چرا؟ چون تدبیر وزارت نیرو است که ما را به این 
روز انداخته. آن حکمرانی غلط است که این ها نتیجه اش 
شده اســت. ما گفتیم باید اول خودتان را اثبات کنید، 
گفتیم که به تدبیر وزارت نیرو برای حل مشکل اصفهان 
بی اعتمادیم. به هردســتگاه دیگری هــم که مراجعه 
می کنیم می گویند مربوط به به وزارت نیروست. خب 
این دســتگاه تخصصی باید تکلیفــش را معلوم کند، 
طوری هم برنامه بدهید که بتوان از آن دفاع کرد. دراین 
صورت ما هم دراصفهان حاضریم همدلانه با وزارت نیرو 

همراهی کنیم.
روند حل مشکل را چگونه می بینید؟ من   
در حرف های شما خوش بینی نمی بینیم؟

 اصاً روندی وجود ندارد. شاید هم دارند کاری می کنند 
اما ما درجریان نیستیم.

 چرا نماینده نباید درجریان باشد؟
بله خب این ایراد دیگر کار است و اتفاقاً به وزیر 
هم گفتیم که چرا نباید ما نمایندگان در جریان کامل 
رســیدگی به پرونده زاینده رود قراربگیریم. گفتیم یا 
اشکال از شماست یا معاون پارلمانی شما. گفتیم ما باید 
بدانیم که دارید چکار می کنید، وگرنه نتیجه اش همین 
اتفاقات 20 سال می شــود که هربایی خواستند سر 

زاینده رود و اصفهان آوردند.
 پاسخ چه بود؟

متاسفانه هیچ.

 مدیر عامل انجمن تالاسمی ایران 
در جمع خبرنگاران مطرح کرد:

مهار موفق اصفهان بیماری 
تالاسمی در اصفهان

یلدا توکلی / گروه ایران
   tavakoli.yalda11@gmail.com

اصفهان میزبان همایش ملی مدیران انجمن های 
تالاسمی کشور اســت. یونس عرب مدیر عامل 
انجمن تالاسمی ایران در جمع خبرنگاران گفت: 
سال ها این همایش در شمال کشــور برگزار و 
امسال در اصفهان برپا می شــود، وی ادامه داد: 
انجمن تالاســمی کشــور یکی از با سابقه ترین 
انجمن ها در حوزه ســامت است که از سال ۶۳ 
آغاز بــه کار کرده و در ســال ۶۸ مجوز گرفت و 
مؤسس آن زنده یاد مینا ایزدیار پزشک و درمانگر 
تالاسمی بود. مدیر عامل انجمن تالاسمی ایران 
از مشکات تأمین داروی بیماران تالاسمی گفت 
و خاطر نشــان کرد: از اردیبهشت سال ۹۷ که 
تحریم آمریکا برگشــت و عاوه بر آن با سازمان 
تغذیه و درمان به ویژه در زمان کرونا به مشکل 
برخوردیم. وی تصریح کرد: بزرگ ترین دغدغه 
در خصوص تأمین دارو است که به هنگام تزریق 
خون و برای متعادل کردن حجم زیاد آهن و دفع 
آن، نیاز به دارو دارند که در صورت تأمین نشدن 
دارو این آهن در بدن رسوب می کند و طی بازه 
سه ماهه تا دو سال منجر به مرگ می شود. عرب 
با اشــاره به اینکه داروهای آهــن زدا از ابتدای 
سال ۱۴00 به دستشان نرســیده است، گفت: 
داروها به دو قسمت تزریقی و خوراکی و ایرانی 
و خارجی تقسیم می شود و با وجود چندین بار 
تجمعات اعتراضی برای تأمیــن دارو دارند که 
متأسفانه متوجه شدیم سازمان غذا و دارو توهم 
در تعداد بیماران دارند. وی افزود: ادعای میزان 
داروی موجود با تعداد بیماران همخوانی نداشت 
تا اینکه آمارنامه ســازمان غذا و دارو نشان داد 
که از ۴ میلیون و 500 هــزار دارویی که باید به 
دست بیماران می رسید عماً زیر یک میلیون و 
500 هزار دارو در سال ۱۴00 به دست بیماران 

رسیده است.
وی این نکته را هم متذکر شد که اصفهان در رتبه 
هفتم بیماران تالاسمی کشور قرار دارد و کمبود 
دارو بزرگ ترین دغدغه بیماران به شمار می رود 
اذعان داشت: سالانه هزار و 200 بیمار تالاسمی تا 
سال ۷۶ نوع ماژور متولد می شد و در سال جاری 
این تعداد به ۱50 بیمــار کاهش یافته که البته 
بخش زیادی از این بیماران به استان های جنوبی 
تعلق دارند و به دلیل ازدواج های فامیلی و ثبت 

نشده افزایش داشته است.
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 فواید اسفناج را بدانید تا آن را کنار  
نگذارید؛

سبز و مفید از دل طبیعت

پریسا جمدی / گروه ترجمه 
news@ naslefarda.net 

اسفناج برای ســامت چشم، کاهش استرس 
اکسیداتیو، کمک به پیشــگیری از سرطان و 
کاهش سطح فشار خون یک گزینه عالی ست. 
اســفناج را می توانید به طرق مختلفی مصرف 
کنید. می توانید اســفناج را به صورت کنسرو 
یا تازه خریداری کرده و به صورت پخته یا خام 
مصرف کنید. می توان اسفناج را به تنهایی و با 
در ترکیب با دیگر مواد غذایی مصرف کرد. اکثر 
کربوهیدرات های موجود در اسفناج شامل فیبر 
اســت که این ماده غذایی را به یک ماده بسیار 
سالم تبدیل می کند. به عاوه اسفناج قند بسیار 
کمی دارد که بیشتر به شکل گلوکز و فروکتوز 
است. اسفناج حاوی مقدار زیادی فیبر نامحلول 
است که برای سامت بدن بسیار مفید می باشد. 
فیبر موجود در اســفناج می توانــد به درمان 
یبوست کمک کند. اســفناج یک ماده غذایی 
سالم است که فواید زیادی برای سامتی بدن 
دارد. طبق تحقیقات انجام شده مصرف اسفناج 
می تواند به از بین بردن اســترس اکسیداتیو، 
ســامت چشــم و بهبود فشــار خون کمک 
کند. اسفناج سرشــار از زآگزانتین و لوتئین 
)کاروتنوئیدهایی که مســئول رنگ در برخی 
سبزیجات هستند( است. چشم انسان نیز دارای 
مقادیر زیادی از این رنگدانه هاست که از چشم 
در مقابل آســیب های نور خورشید محافظت 
می کند. اســفناج حاوی دو جــزء MGDG و 
SQDG اســت که باعث کاهش سرعت رشد 
www.healthline.  :سرطان می شــود. منبع

 com/nutrition/foods/spinach#bottom

یافته ها

شورش مرگبار در زندانی در اکوادور۴ کشته و ده ها زخمی در حادثه ازدحام جمعیت در بولیوی
ایسنا: مقامات پلیس محلی بولیوی اعام کردند که در پی شلیک گاز اشک آور که منجر به ازدحام جمعیت در شهر »پوتوسی« 
شد، دستکم چهار دانشجو کشته و حدود 50 تن دیگر نیز زخمی شــدند. این حادثه در سالن یک دانشگاه و زمانی رخ داده که 
دانشجویان در حال برگزاری مجمعی در خصوص انتخابات آتی شورای دانشجویی بودند. رئیس این دانشگاه به خبرنگاران گفت: 

تعدادی از دانشجویان زخمی در بخش مراقبت های ویژه بستری هستند. 
وی همچنین احتمال افزایش تعداد کشته شدگان این حادثه را نیز رد نکرد. به اســتناد گزارش شینهوا، تحقیقات برای تأیید 
اطاعات اولیه در مورد پرتاب گاز اشک آور در حال انجام است. گفتنی است مقامات محلی تاکنون جزئیات بیشتری از این حادثه 

منتشر نکرده اند.

ایرنا: دفتر دادستانی کل اکوادور اعام کرد که در حادثه شورش در یکی از زندان های این کشور دست کم ۴۳ تن کشته شده اند. 
این شورش در ساعات اولیه و به دلیل درگیری بین گروه های تبهکار رخ داده است. برخی از زندانیان برای فرار تاش کردند و ۴0 

تن در نزدیکی محوطه بیرونی این زندان بازداشت شده بودند.
مقامات محلی تأیید کردند که در جریان این شورش ها ۴۳ زندانی کشته شده اند. این اولین مورد از شورش در یک زندان در اکوادور 
نیست به طوری که در اوایل ماه گذشــته میادی )آوریل( نیز درگیری در یک زندان در این کشور منجر به کشته شدن 20 تن 
شد. به گزارش اسپوتنیک، در نوامبر سال گذشته میادی )202۱( نیز در حادثه ای مشابه در یکی از زندان های این کشور ۶۸ نفر 

کشته و 25 تن دیگر زخمی شدند.


